
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinària  
Data:  30 de setembre de 2019 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet, batle 
Maria Bel Llinàs Pastor, regidora 
Antoni Josep Valle Font,  regidor 
Antonio Bonet Company,  regidor 
Maria Isabel Nieto Sepúlveda, regidora 
Maria Antònia Sureda Martí, regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Sebastián Carrió Dalmau,  regidor 
Ana María Comas Delgado, regidora 
Immaculada Moreno Mayal, regidora 
Maria Pastor Gelabert,  regidora 
Jeroni Esteva Alzamora,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
  
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 15 de juny, 29 de juliol i 30 d’agost de 2019. 
2. Presa de possessió del regidor Jeroni Esteva Alzamora. 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta que presenten tots els grups municipals per donar suport a la 
iniciativa ciutadana contra el tancament de l’oficina de CaixaBank a la Colònia de Sant Pere. 
4. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits núm. 5/2019.  
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2019. 
6. Precs i preguntes. 

 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 15 de juny, 29 de juliol i 30 d’agost de 
2019 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal 
i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i 
règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle 
demana als membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les 
sessions de 15 de juny, 29 de juliol i 30 d’agost de 2019, de les qual se n’han expedit, prèviament, 
una còpia dels esborranys a cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible 
formulació d’al·legacions, si s’escau. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze 
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els assistents, aprovar les actes de la sessions de 15 de juny, 29 de juliol i 30 d’agost de 2019. 
 
 
2. Presa de possessió del regidor Jeroni Esteva Alzamora 
 
El batle exposa que el regidor Jaume Alzamora Riera va dimitir del seu càrrec de regidor i informa 
que la Junta Electoral Central ha expedit la credencial de regidor a favor de Jeroni Esteva 
Alzamora, inclòs en la llista de candidats d’UIA. 
 
A continuació, el batle exposa que, per prendre possessió del seu càrrec, Jeroni Esteva Alzamora ha 
de prometre o jurar l’acatament de la Constitució i de l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears, 
d’acord amb la fórmula establerta a l’article 1 del Decret 707/1979. 
 
Seguidament, el regidor llegeix la fórmula de l’article 1 del decret esmentat. 
 
A continuació, el batle i la resta de portaveus li desitgen encert i coratge, al nou regidor, en aquesta 
nova etapa de la seva vida i li donen l’enhorabona. 
 
 
[A continuació, la portaveu d’UIA, Sra. Moreno, s’absenta de la sessió, essent les 18.07 h.] 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta que presenten tots els grups municipals per donar 
suport a la iniciativa ciutadana contra el tancament de l’oficina de CaixaBank a la Colònia de 
Sant Pere 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist l’escrit que presenten diverses entitats de la Colònia de Sant Pere amb què exposen la seva 
preocupació i malestar davant la notícia de la intenció de CaixaBank de tancar l’oficina de la 
Colònia de Sant Pere, el contingut del qual es reprodueix a continuació: 
 
“[…] 
 
De manera molt breu, encara que oberts a ampliar tota aquella informació que puguin estimar 
necessària, volem exposar-li alguns dels factors a tenir en compte abans de prendre una decisió 
definitiva. Són aquests: 
 
1. La distància entre la Colònia de Sant Pere, s’Estanyol i Betlem respecte d’Artà, on està ubicada 

l’oficina 0105, la més propera, és d’uns 14 km (anada i tornada: 28 km.) 
2. Entre els nuclis de població esmentats i Artà no existeix cap servei de transport públic que, de 

forma regular i freqüent, permeti anar i tornar a Artà en un temps raonable. 
3. Un segment important de la població és gent major, que no compta amb vehicle propi per 

desplaçar-se, ni manera alternativa de fer-ho. 
4. També dins el col·lectiu de gent major, són moltes les persones que no disposen de recursos 

informàtics per poder gestionar els seus comptes, ni tampoc de la formació necessària per al seu 
ús. 

5. El temps d’espera que els clients de l’oficina de la Colònia de Sant Pere han d’assumir com a 
normals quan van a fer-hi les seves gestions ordinàries, fora de la temporada d’estiu, evidencia 
per si mateix que no es tracta d’un servei infrautilitzat i, per tant, prescindible. 
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6. No es pot prendre com a referent de població la que pugui figurar formalment censada, ja que, 
en els nuclis de població esmentats, moltes de les seves cases són usades com a segones 
residències i d’altres són habitades per residents empadronats en altres municipis. 

7. Els tres nuclis de població que fan ús principalment de l’oficina de la Colònia de Sant Pere 
estan experimentant, actualment, un significatiu augment de la construcció d’habitatges i, per 
tant, també de població, 

8. La constatable fidelitat com a clients de ‘la Caixa’ (actualment CaixaBank) dels habitants de la 
Colònia, s’Estanyol i Betlem, i de molts altres usuaris (comerços, restaurants, hostaleria i 
visitants) tenen la seva principal motivació, precisament, en l’atenció personalitzada de 
l’oficina 4590, que ara es pretén tancar al públic. 

 
Per tot l’exposat, li pregam que adopti les mesures pertinents per a què, finalment, no es dugui a 
terme l’anunciat tancament de l’oficina 4590 de CaixaBank a la Colònia de Sant Pere. 
 
[…]” 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Donar suport a la iniciativa de les entitats de la Colònia de Sant Pere per evitar el tancament de 
l’oficina de CaixaBank a la Colònia de Sant Pere. 
 
2. Trametre aquest acord a les entitats que han promogut la iniciativa i a la Presidència de 
CaixaBank.>> 
 
El batle diu que l’entitat s’ha ofert a fer cursos perquè la gent aprengui a utilitzar el caixer. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Pastor, diu que votaran a favor per donar suport a la causa. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també mostra la seva conformitat a la proposta. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Donar suport a la iniciativa de les entitats de la Colònia de Sant Pere per evitar el tancament de 
l’oficina de CaixaBank a la Colònia de Sant Pere. 
 
2. Trametre aquest acord a les entitats que han promogut la iniciativa i a la Presidència de 
CaixaBank. 
 
    
4. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits núm. 5/2019 
 
El regidor d’Hisenda, Sr. Rocha, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Davant la presentació de factures en el departament pendents d’aplicació; 

  
Atès l’informe d’Intervenció, on consta que en aplicació de l’article 60.2 del Reial decret 500/1990, 
de 20 d’abril, el reconeixement d’obligacions corresponents a exercicis anteriors que, per qualsevol 
causa, no ho haguessin estat en aquell a què corresponien, és competència del Ple de la corporació, i 
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atès que en aquest cas concret és possible la seva realització; 
 

De conformitat amb el que s’ha exposat, es proposa al Ple de la corporació que adopti els següents 
 
ACORDS: 

 
1. Aprovar l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits número 5/2019, per un import total 
de 255.566,77 €, i que figuren en la relació annexa a la qual es remet. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2019, els crèdits corresponents, i amb càrrec a 
les partides respectives.>>  
 
La regidora d’UIA, Sra. Pastor, diu que no totes les factures són de la torrentada. Opina que està a 
favor d’aprovar les factures de la torrentada i que, per això, demana votar per separat. Considera 
que la resta de factures suposa una manca de previsió pressupostària. 
 
El regidor d’Hisenda, Sr. Rocha, li diu que no és manca de previsió, és per aplicar una subvenció. 
De tota manera, li diu que es tracta d’un únic expedient. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 3 abstencions (UIA i PP): 
 
1. Aprovar l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits número 5/2019, per un import total 
de 255.566,77 €, i que figuren en la relació annexa a la qual es remet. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2019, els crèdits corresponents, i amb càrrec a 
les partides respectives. 
 
 
[A continuació, essent les 18.14 h, la portaveu d’AA, Sra. Comas, s’absenta de la sessió.] 
 
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2019 
 
A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost 
de 2019. 
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
6. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP ha presentat un escrit de precs i preguntes, el qual es llegeix a 
continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. A l’aparcament del Cementeri vell creim que fa falta un mirall, pensen posar-n’hi un?  
 
Resposta: Després concretarem el lloc exacte on trobem que s’ha de posar i, si a la part de la 
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carretera, haurem de demanar permís al Consell de Mallorca; però, en tot cas, es demana i es 
posarà. 
 
2. Ens poden dir quan començaran les obres del Monestir de Bellpuig?  
 
Resposta: No ho sabem, estam pendents de concertar una reunió amb Patrimoni del Consell per tal 
de tractar aquest tema i altres. 
 
3. Ens poden donar una valoració de les festes de Sant Salvador i de Sant Roc de 2019?  
 
Resposta: Les festes de Sant Salvador i les de Sant Roc varen anar bé: sense incidents a destacar i 
dins la normalitat que unes festes poden tenir. Evidentment, hi ha aspectes que es poden millorar i, 
amb aquest motiu, hi farem feina. 
 
4. Ens poden donar una valoració de la Fira de 2019?  
 
Resposta: Sempre hi ha aspectes a millorar, però en general estam satisfets. Comerços i serveis amb 
els quals xerràrem estaven contens, des de la Cooperativa hi va haver bona coordinació amb el 
sector, ens va fer bon temps i la gent va sortir. De tota manera, tenim clar que no s’ha de deixar per 
al darrer moment i, per tant, ja hem començat a fer feina amb la Fira de 2020 per poder millorar 
alguns aspectes. Tenim una reunió pendent per acabar d’analitzar-ho. 
 
5. Ens poden dir quines mesures pensen prendre o prendran per evitar les darreres inundacions 
ocorregudes a diversos carrers del poble i a cases i establiments dels carrers de Ciutat, pl. del 
Conqueridor, Montserrat Blanes, Santa Margalida i Joan Estelrich, entre d’altres?  
 
Resposta: Com ja us vàrem informar a la Junta de Portaveus i també a la web municipal, l’endemà 
de la darrera vegada que va ploure vàrem reunir els nostres tècnics municipals i, amb posterioritat, 
també ens hem vist amb el tècnic redactor del projecte per buscar una solució tècnica que ens ajudi 
a arreglar aquest problema. Actualment, estan treballant en aquesta proposta i esper aquesta 
setmana tenir-la. També us vaig informar que, tan aviat com la tenguem, reunirem tots els partits 
polítics en una junta de portaveus i també a les persones afectades per tal d’explicar el que es vol 
fer. 
 
6. Es poden demanar responsabilitats per a aquestes [deficiències] a les empreses encarregades de 
fer les obres de la plaça des Conqueridor, de Montserrat Blanes i altres?  
 
Resposta: Pel que fa a demanar responsabilitats, és un tema que estudiarem posteriorment a tenir la 
proposta tècnica per tal d’arreglar el problema. Se us informarà en tot moment de les passes que es 
facin en aquest sentit. 
 
7. Per les xarxes socials han circulat fotografies i vídeos d’un solar habilitat i senyalitzat com a 
aparcament per a vehicles, un dels quals estava cobert un poc més de la meitat per aigua a 
conseqüència de les darreres pluges. Qui pagarà els desperfectes ocasionats a aquest vehicle?  
 
Resposta: No en tenc constància, d’aquests fets; però, en tenir-ne, depurarem responsabilitats.  
 
8. Ens poder dir quan es posarà en funcionament la Bassa des Racó?  
 
Resposta: No ho sabem certament. Sembla que els problemes amb Gesa ja s’estan resolent i estan 
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esperant a fer una posada en funcionament de la infraestructura. En aquests moments, ja hi ha 
electricitat a la bassa per al tractament i falta electricitat per a la impulsió, i els regants que van per 
gravetat ja poden regar. El president de la comunitat de regants també hi està ben a damunt. 
 
9. Ens poden dir per a quan els aparells gimnàstics que falten als parc d’en Marín i a la plaça de 
Margalida Perelló Tous?  
 
Resposta: Al parc de Can Marín, cap; a la plaça de Margalida Perelló Tous, a conseqüència 
d’algunes despeses extres que varen sortir en el transcurs de les obres, es va decidir no posar-los, els 
quatre que estaven prevists. 
 
10. Ens poden dir si posaran o pensen posar l’aire condicionat al primer i segon pis de la Residència 
de Persones Majors?  
 
Resposta: Sí. Hem demanat ja un pressupost i, una vegada que tenguem les dades, posarem damunt 
la taula la decisió que s’hagi de prendre. Es valoraran alternatives.  
 
11. Ens poden dir per a quan la ronda Ma-3333 i, així, poder evitar els embossos que es produeixen 
cada dia, i molt especialment els dimarts per entrar al nostre poble?  
 
Resposta: Estam pendents que surti de la Comissió Balear de Medi Ambient l’informe de la reserva 
de territori que es va fer. 
 
12. Ens poden dir què s’ha cobrat en concepte de la taxa d’ocupació de la via pública durant els 
anys 2017, 2018 i 2019?  
 
Resposta: Encara no. 
 
13. Ens poden dir quan es deixarà d’abocar aigua al Torrent de ses Pesqueres, tudant aquesta aigua i 
no aprofitant-la per regar? 
 
Resposta: Entenem que és la depuradora, que vessa aigua al torrent, i que, per tant, li haurem de 
traslladar la pregunta a la Conselleria de Medi Ambient o a la d’Agricultura. 
 
14. Ens poden dir quan s’arreglarà el tema de la bolla de bronze que falta a les escales del primer 
pis de l’Ajuntament?  
 
Resposta: Al més aviat possible si trobam recanvis. 
 
15. Ens poden dir quan s’arreglarà el marcador que hi ha al Camp Municipal Ses Pesqueres?  
 
Resposta: En principi no s’arreglarà, perquè no està espanyat. Sols falla la part del cronòmetre, el 
marcador funciona i, actualment, el Club Esportiu Artà, per motius que no venen al cas, no utilitza 
marcador en les categories inferiors des de l’escoleta fins a cadet. De tota manera, la idea del 
marcador està com una acció dels pressupostos participatius i veurem si surt o no.  
 
16. Les plaques de folre de pedra de Can Solivelles s’han desferrat, ens poden dir quan es graparan 
com les del Teatre Municipal?  
 
Resposta: Enviarem els nostres tècnics i ells hauran de donar la solució. 
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17. Ja que la targeta ArtàCard és de l’Ajuntament, ens poden dir si, els doblers dels premis del 
vespre abans de la Fira, els va pagar l’Ajuntament o l’Associació Empresarial?  
  
Resposta: Està dins el Conveni de col·laboració amb Artà Empresarial. Els premis que van dirigits a 
la ciutadania, als consumidors, els aporta l’Ajuntament (1.000, 500 i 250; i els premis dels associats 
els aporta Artà Empresarial (500, 250 i 125). 
 
18. Ens poden dir quants de doblers han rebut del Govern central pels desperfectes de la torrentada 
d’octubre de 2018?  
 
Resposta: Del Govern central, només hem rebut 4.904,86 € per a despeses d’emergència. 
 
19. Ens poden dir si l’Ajuntament està al corrent de pagament dels serveis externalitzats? 
  
Resposta: Fins al moment, sí. 
 
20. Ens poden dir a quin temps o termini paguen les factures que presenten aquests serveis?  
 
Resposta: El termini màxim de pagament és de 30 dies després de la conformitat. 
 
21. Ens poden dir quines persones han anat a Os de Balaguer, viatge pagat per l’Ajuntament i quin 
ha estat el cost d’aquest viatge?  
 
Resposta: Hi han anat el regidor de Cultura, el regidor de Patrimoni, un tècnic de la casa i jo mateix. 
 
22. Ens poden dir què ha cobrat cada una d’elles en concepte de: 
 
Resposta: a) Sou o retribució: pel que fa a sous, l’únic que té retribució és el batle  

b) Dietes: 50,30 € 
c) Trasllats i viatges fins al dia d’avui?  

  Taxi: 36.47+28.52 
  Viatge:  

d) Hostatge: 573 € 
 
23. Ens poden dir quant ha costat el mòbil de cada una d’elles?  
 
Resposta: Els mòbils que s’han emprat són els mòbils particulars de cada un d’ells, excepte el meu, 
que és una tarifa plana de tots els mòbils de l’Ajuntament. 
 
 
Acords 
 
1. Acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els 
assistents, aprovar les actes de la sessions de 15 de juny, 29 de juliol i 30 d’agost de 2019. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Donar suport a la iniciativa de les entitats de la Colònia de Sant Pere per evitar el tancament de 
l’oficina de CaixaBank a la Colònia de Sant Pere. 
3.2. Trametre aquest acord a les entitats que han promogut la iniciativa i a la Presidència de 



8 
 

CaixaBank. 
 
4. Acordar, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 3 abstencions (UIA i PP): 
4.1. Aprovar l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits número 5/2019, per un import 
total de 255.566,77 €, i que figuren en la relació annexa a la qual es remet. 
4.2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2019, els crèdits corresponents, i amb càrrec 
a les partides respectives. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


